
    

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA  

MAGISTRÁT HLAVNÍHO MĚSTA PRAHY  

Zápis z jednání 

 
Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni 
Mgr. Ivan Kabický, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, Mgr. Sylva Majtnerová 
Kolářová, Mgr. Ondřej Počarovský, Mgr. Jolana Polzová, PaedDr. Martina Richterová 
Těmínová, Mgr. Tomáš Řezník, Mgr. Jindřich Vobořil 

Omluveni  Ing. Ivo Kačaba, doc. MUDr. PhDr. Kamil Kalina, CSc., MUDr. Hana Karbanová, doc. 
PhDr. Michal Miovský, Ph.D., MUDr. Běla Studničková 

Věc 
Zápis z 2. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo dne 
16. 4. 2012 v zasedací místnosti č. 135 Nové radnice, Praha 1, Mariánské nám. 2, 
od 15 hodin. 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 4  Datum 17. 4. 2012 

 

  

Jednání zahájil v 15.10 předseda komise Mgr. I. Kabický, přítomno 8 členů, komise je schopna usnášet 
se. Mgr. I. Kabický přivítal přítomné hosty MUDr. J. Minaříka a MUDr. V. Řeháka, proti jejich účasti 
na jednání komise nebylo námitek. V průběhu jednání přišel ještě vedoucí Národního monitorovacího 
střediska RV KPP MUDr. Viktor Mravčík. 
Ve složení komise došlo ke změně, neboť Rada HMP usnesením č. 355 ze dne 27. 3. 2012 odvolala 
MUDr. Pavla Béma z funkce člena komise ke dni 27. 3. 2012, aktuální počet členů komise je čtrnáct. 

Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 
 
Program jednání: 
1. Schválení programu jednání 
2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 12. 3. 2012 
3. Jmenování členů PK RHMP 
4. Výběrové řízení „Zdravé město Praha 2012“ – I. program – informace 
5. Zprávy z pracovních skupin 
6. Výroční zpráva o realizaci protidrogové politiky HMP za rok 2011 
7. Konference - odborné semináře 
8. Aktuální informace 
 
ad 1. Schválení programu jednání 

Schválení programu jednání s možným spojením bodů 5 a 8 a přítomnosti hostů bez námitek. 

Hlasování ve 15.13 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

 
ad 2. Schválení zápisu z jednání PK RHMP dne 12. 3. 2012 

Schválení zápisu bez námitek. 

Hlasování ve 15.14 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

 

ad 3. Jmenování členů PK RHMP 

Náměstek Mgr. Kabický předal přítomným jmenovací dekrety, předpokládá další dobrou spolupráci při 
řešení drogové problematiky v Praze. 
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ad 4. Výběrové řízení „Zdravé město Praha 2012“ – I. program – informace 

Mgr. Janyšková uvedla, že grantová komise dne 11. 4. 2012 posoudila předložené návrhy, které 
zpracovalo ve spolupráci s ní Pražské centrum primární prevence, a doporučila Radě HMP udělení 
grantů pro preventivní programy škol a školských zařízení v celkové výši 4,5 mil Kč. Celkem bylo 
v programu I. podáno 303 projektů, z toho 100 školami a školskými zařízeními zřizovanými HMP 
(navrženo podpořit 77 projektů), 174 školami zřizovanými městskými částmi (navrženo podpořit 
147 projektů) a 29 soukromými a církevními zařízeními (navrženo podpořit 19 projektů). Celkem je 
navrženo k podpoře 243 projektů. 

Na základě projednání v komisi bude připraven tisk pro Radu HMP. 

ad 8. Aktuální informace I. 

Náměstek Mgr. Kabický vyzval přítomné hosty, aby seznámili komisi s aktuální situací se substituční 
léčbou a jejím poskytováním na území Prahy. 

MUDr. Řehák uvedl, že problémy v Praze 4 eskalovaly v souvislostí s neomezenou preskripcí Subutexu 
MUDr. Sikorou, kdy byly vydány recepty na delší dobu dopředu a klienti je již vyčerpali. Pokud 
ordinace dr. Sikory zanikne nelze bez otevření nového zařízení získat náhradu. Klienty nemohou převzít 
stávající ordinace a substituční centra. Došlo by k neúměrnému navýšení nad kapacitu ordinací 
a zejména nad únosnou mez zátěže daného místa. Jako trvající problém vidí nedostatečnou kapacitu 
a rozsah sítě substituční léčby, problémy ve stávajících psychiatrických ordinacích, nedostatek AT 
ordinací či jejich nedostatečnou činnost. Doporučuje jednat i s pojišťovnami, zejména s VZP, jejímiž 
klienty je 80 – 90 % pacientů. V Praze 4 momentálně hrozí riziko vzestupu kriminality i násilného 
chování v souvislosti s nedostatkem Subutexu mezi uživateli. 

Mgr. Janyšková odcitovala v této souvislosti aktuální zprávu Mgr. Frydrycha (NPC): Ad Subutex - zatím 
se stav neprojevuje ani na veřejném pořádku, ani na doprovodné trestné činnosti v lokalitě. O situaci 
jsou informovány jak Policie ČR Praha 4, tak Městská policie v Praze 4 s tím, že jsou případně schopny 
upravit výkon služby v lokalitě.  

V 15.25 přišel Mgr. Vobořil, přítomno je 9 členů 

Mgr. Richterová Těmínová doporučuje zjistit u zdravotních pojišťoven počet smluvních lékařů a tlačit 
tyto k převzetí pacientů do péče. 

MUDr. Řehák na základě dlouhodobých zkušeností vidí více časových rovin pro vyřešení stávající 
situace, pro prevenci jejího opakování a také pro potlačení černého trhu s předpisy či předepsanými léky, 
a tím snížení doprovodné kriminality. Domnívá se také, že by bylo potřeba stanovit pravidla pro 
substituční léčbu jako takovou, stanovit maximální denní dávku apod. Vysvětlil přítomným vlastní 
dobrou zkušenost, kdy pacientovi doporučuje lékárnu v dosahu, protože tam je dobrá kontrola a zpětná 
vazba. 

MUDr. Minařík doplnil, že stávající situace jen potvrzuje nebezpečí koncentrace klientů na jedno místo. 
Odhaduje, že po ukončení preskripce v ordinaci dr. Sikory je cca 1,5 tis. klientů bez denní dávky a tento 
počet nelze rozdělit mezi stávající kapacity. 

V 15.30 přišel jako pozvaný host MUDr. Viktor Mravčík, pracovník Úřadu vlády, jeho přítomnost byla 
schválena jednomyslně - přítomno 9 členů, pro hlasovalo 9 členů. 

Mgr. Janyšková navrhla oslovit psychiatry, kteří mají registraci, aby převzali pacienty do péče a zahájili 
náhradní preskripci. PK RHMP zmocnila Mgr. Janyškovou k jednání s MUDr. Sikorou. 

Vedoucí sekcí HR a léčby se sejdou s protidrogovou koordinátorkou HMP dne 27. 4. v 11:00 hod. 
v Café Therapy ke zhodnocení vývoje situace. Návrh případných opatření bude předmětem jednání 
s odbornými lékaři. 

MUDr. Řehák mimo jiné navrhl zřídit substituční místo s výdejem jednotlivých tablet. Šlo by o denní 
kontrolované výdeje, které by mohli zajistit vlastními silami externí lékaři v případě, že by město 
zajistilo prostor. Mnoho klientů podle něho vůbec netuší, že Subutex je na předpis, proto se mohl stát 
legální drogou zejména poté, co je jeho preskripce od r. 2003 podmíněna receptem s modrým pruhem.  
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MUDr. Mravčík informoval o připravované úpravě preskripce v rámci registrace léků (SÚKL), zavedení 
registru příjemců umožní hlídání dodržování léčebné dávky. 

Mgr. Počarovský k řešení aktuální situace navrhuje vytipovat vhodné prostory, zajistit finance a ve 
spolupráci se stávajícími organizacemi zajistit provoz. Jako prioritu vidí vybudování nové ambulance 
i MUDr. Řehák. Toto, byť krátkodobé řešení, musí být rychlé, aby se neotevřel trh s ilegálními drogami. 

Mgr. Vobořil doporučuje určit aktuální priority Prahy a jednat též s Ministerstvem zdravotnictví o jejich 
řešení. 

V 16.45 odešla z pracovních důvodů Dr. Richterová Těmínová, přítomno je 8 členů. 

Náměstek Mgr. Kabický za velký nedostatek považuje i nedostatečnou spolupráci s městskými částmi. 
Připomněl, že na některé aktivity se může použít i dočasná kontejnerová stavba. 

PhDr. Douda zdůraznil, že stávající centra nelze přetížit, okamžitě by tak vznikl společenský problém 
v dané lokalitě. 

Usnesení: 

1. PK RHMP žádá Ministerstvo zdravotnictví, aby v prioritách dotačního řízení pro rok 2012 
zohlednilo aktuální krizovou situaci v oblasti substituce v Praze. 

2. PK RHMP pověřuje předsedu komise Mgr. Kabického, aby ve věci substituce v Praze zahájil 
jednání s příslušným zástupcem Ministerstva zdravotnictví a VZP. 

Hlasování ve 16.55 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

Náměstek Mgr. Kabický poděkoval za účast hostům, kteří poté jednání opustili. 

ad 5. Sekce při PK RHMP 

Mgr. Počarovský informoval o práci sekce radních – v sekci pracují i nadále pouze koordinátoři, starosta 
se neúčastní ani jeden, proto nevidí velkou politickou podporu. Sekce zpracovala koncepční materiál 
adiktologických služeb, který dostala k připomínkování protidrogová koordinátorka Mgr. Janyšková 
a Ing. Kačaba.  

Sekce primární prevence – informaci podala Mgr. Polzová, MŠMT připravuje dlouhodobou strategii 
primární prevence, jejíž součástí bude „Plán primární prevence rizikového chování kraje“ (dále jen „plán 
kraje“).  Krajský školský koordinátor (v Praze dosud není ustaven) má za úkol sledovat situaci ve 
školách a výstupy tohoto sledování budou podkladem pro plán kraje. Termín odevzdání na MŠMT je 
konec listopadu 2012. Pokud HMP plán kraje nezpracuje,  nebudou školy HMP zařazeny do dotačního 
řízení pro rok 2013. 

Mgr. Janyšková navrhla, aby plán kraje byl zpracován jako část specifické primární prevence 
v připravované strategii protidrogové politiky HMP na další období.  

Ostatní sekce připraví zprávu o činnosti na další jednání PK RHMP. 

ad 6. Výroční zpráva o realizaci protidrogové politiky HMP za rok 2011 

Mgr. Janyšková vyzvala přítomné k aktivní spolupráci na zpracování výroční zprávy. Osnovu rozeslala.  

ad 7. Konference - odborné semináře 

Konference Kriminalita a drogy 2012, uspořádaná SANANIM ve dnech 12. - 13. dubna 2012 v Paláci 
Charita, byla velmi přínosná. 

Náměstek Mgr. Kabický doporučuje její příští uspořádání v prostorech Nové radnice s možností záštity. 
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ad 8. Aktuální informace II. 

Mgr. Majtnerová Kolářová v souvislosti s ukončením činnosti MUDr. Pavla Béma v Protidrogové 
komisi RHMP připomněla jeho nezastupitelnou roli v budování a realizaci protidrogové politiky Prahy 
a navrhla společné poděkování za tuto práci. 

Náměstek Mgr. Kabický navrhl pozvat MUDr. Béma na další jednání komise a poděkovat mu osobně. 

Usnesení: 

PK RHMP vyjádřila uznání MUDr. Bémovi za naprosto klíčovou roli v budování racionální 
systematické protidrogové politiky hl. m. Prahy na ověřených odborných základech a za její rozvoj 
v době, kdy MUDr. Bém pracoval v čele hl. m. Prahy. 

Hlasování ve 17.07 hod., přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

Náměstek Mgr. Kabický informoval o postupu řešení v souvislosti s výpovědí pro CMS I. - DROP IN. 

V pokračující diskusi o aktuální situaci zazněly informace, že se do problémů dostávají další organizace, 
vznikly petice i proti jiným ordinacím, např. CADAS, Progressive - Stage 5. 

SANANIM stále hledá nové místo pro K-centrum tak, aby v dosahu nebylo žádné zařízení (škola, školka 
apod.), které by dávalo příčinu k opětovným protestům. 

Systém plošných dotací pro MČ objasnila Mgr. Janyšková. Členové komise obdrželi přehled návrhů 
aktivit, které by měly být podpořeny z plošné dotace, a přehled vlastních prostředků uvolňovaných 
v roce 2012 na protidrogovou politiku na místní úrovni. Podpora městským částem z rozpočtu HMP na 
protidrogovou politiku bude v roce 2013 řešena v návaznosti na novou strategii protidrogové politiky 
HMP a eventuálně na připravovanou vyhlášku. 

 

 

Jednání bylo ukončeno v 17.15 hod. 
 
 
 
 
Zapsala MUDr. Alena Weberová,  
tajemnice PK RHMP 
 
 
  ..............................................  
 Mgr. Ivan Kabický,  
 náměstek primátora, předseda PK RHMP 
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